
CO	CHCEŠ,	ABYCH	PRO	TEBE	UDĚLAL?	
(kázání,	evangelický	sbor	Krnov,	neděle	3.4.2022)	

	
Čtení:		 Evangelium	podle	Marka	10,32-45	+	46-52	
	

Co	byste	si	přáli	od	Ježíše,	kdyby	se	vás	zeptal	tak,	jako	svých	následovníků:	„Co	byste	chtěli,	abych	
pro	vás	udělal?“	
Někdo	by	možná	zatoužil	po	výhře	v	loterii...	jiný	by	si	přál	nové	auto	nebo	být	zvolen	prezidentem	
anebo	letět	na	Mars	anebo	něco	ještě	úplně	jiného...	
Text,	který	jsme	četli	v	evangeliu,	ukazuje	lidi	v	různých	situacích:	nejprve	učednické	bratry	Jakuba	
a	Jana,	syny	Zebedeovy,	v	osobním	hovoru	s	Ježíšem,	a	posléze	slepého	žebráka	jménem	Bartimeus,	
když	se	snaží	na	sebe	upozornit,	když	se	snaží	dovolat	pomoci.	
Zdálo	by	se,	že	spolu	ty	příběhy	vůbec	nesouvisí,	že	je	evangelista	jen	náhodou	nebo	prostě	
chronologicky	poskládal	k	sobě.	Ale	v	Bibli	nebývají	slova	naskládaná	jen	náhodně,	většinou	mají	
nějaký	význam.	
Takže:	
Všimli	jste	si,	co	je	spojuje	nebo	co	mají	společného?		
		
Je	to	právě	tato	výzva:	Co	chcete,	abych	pro	vás	udělal?	
		
Dva	příběhy	lidí,	kteří	něco	chtějí	od	Ježíše.	
	Nejdříve	ctihodní	učedníci,	synové	hromu,	Jakub	a	Jan	–	třetí	a	čtvrtý	v	pořadí	povolání	mezi	
učedníky	(první	byli	podle	Marka	Šimon	a	Ondřej).	
Jistě	už	toto	jejich	vyvolení	v	nich	budilo	pocit	velké	důležitosti.	
Chodili	s	Ježíšem	od	úplného	začátku,	viděli,	jak	se	rodí	hnutí.	
Byli	nadšeni	Ježíšem	a	chtěli	být	s	ním	–	i	tam,	kde	se	ostatní	následovníci	báli,	co	by	se	mohlo	stát.	
Byli	natolik	nadšení	a	zahledění	do	své	představy	Mesiášské	slávy,	že	přeslechli	Ježíšovy	
předpovědi	utrpení	(poslední	před	zatčením,	nejnaléhavější!).	
Viděli	jen	slávu	a	chtěli	na	ní	mít	podíl,	podíl	nejvýraznější.	A	to	chvíli	potom,	co	jim	Ježíš	řekl,	že	
první	budou	poslední	a	poslední	první	(i	když	v	souvislosti	s	majetkem	–	takže	si	to	asi	nespojili	se	
sebou	samými).	
		
Chtějí	mít	trůny	a	moc	(místa	vedle	vládce	patří	přece	jeho	rádcům	–	a	známe	to	ještě	i	z	dnešní	
doby,	že	někdy	není	ani	jasné,	kdo	vlastně	vládne,	jestli	ten,	kdo	sedí	na	trůně,	nebo	ti,	kdo	mu	
šeptají	do	ouška...)	
Jak	velké	pokušení	–	vládnout,	rozkazovat,	hýbat	dějinami!	
		
Ale	Ježíš	je	odmítá	–	byť	ne	tak	tvrdě	jako	onehdy	Petra,	kterého	nazval	Satanem.	
Ptá	se	jich:	„Můžete	pít	kalich,	který	já	piji,	a	být	křtěni	křtem,	kterým	já	budu	pokřtěn?“	
		
Ježíš	tu	rozhodně	mluví	o	utrpení,	mučení	a	smrti...	
To	ovšem	Zebedeovci	nepochopili...	zatím.	
Později	ano,	vždyť	přinejmenším	Jakub	vypil	kalich	mučednictví	a	byl	popraven	pro	zvůli	jistého	
Heroda.	
Chtějí	pít	Ježíšův	kalich	a	být	křtěni	Ježíšovým	křtem...	
Tak	dostanou	slib:	„Kalich	budete	pít	a	křtem	budete	křtěni...	
Místa	po	pravici	a	levici	ovšem	nedostanete...“	
	
Ježíš	jim	jejich	přání	nesplní.	
Ono	totiž	naprosto	protiřečí	smyslu	evangelia.	Ježíš	své	následovníky	učil,	že	mají	zapřít	sami	sebe	a	
nestarat	se	o	svůj	život;	natožpak	si	vyjednávat	nějaké	nebeské	prebendy.	
Synové	hromu	tady	praštili	hodně	vedle	cíle.	
		



Je	ovšem	třeba	říct,	že	ostatní	učedníci	nejsou	o	nic	vnímavější	–	začínají	žárlit,	i	jim	by	se	líbilo	
sedět	hned	vedle	stolce	vládcova.	
Ježíš	to	musí	zarazit	hned	v	zárodku:	Kdo	chce	být	první,	ať	je	služebníkem	všech!	
Zase	jeden	paradox	víry	v	Krista.	
V	Božím	království	nejsou	první	ti,	kdo	mají	funkci,	kdo	mají	postavení,	kdo	jsou	vyvýšení	–	starší,	
kazatelé,	synodní	senioři	nebo	předsedové	rad,	dokonce	ani	papež...	
Hodnost	se	v	Božím	království	uděluje	naopak	podle	ponížení,	podle	ochoty	ke	službě,	podle	
obětavosti	pro	druhé.	Vždyť	i	Syn	člověka	nepřišel,	aby	si	dal	sloužit,	ale	aby	sloužil	a	dal	svůj	život	
jako	výkupné	za	mnohé...	
		
Smyslem	existence	církve	není	mluvit	do	politiky,	podílet	se	na	rozhodovacích	procesech,	formovat	
lidské	myšlení,	výřečně	promlouvat,	být	na	očích,	získávat	zástupy	církevníků...	smyslem	je	sloužit.	
		
Co	to	znamená,	Ježíš	vzápětí	předvede,	když	uzdraví	prosebníka	Bartimaia...	
Bartimaios	byl	odkázán	na	pomoc	druhých,	jako	slepý	neměl	ve	starověkém	světě	zrovna	vyhlídky	
na	pohodový	život.	
Ostatně,	ani	dneska	to	nevidomí	nemají	o	moc	lepší.	
	
Nevíme,	odkud	a	jak	se	Bartimaios	dověděl	o	Ježíši.	Nevíme,	jestli	jeho	volání	o	pomoc	byla	pečlivě	
připravená	akce	nebo	souhra	náhod.	V	každém	případě,	když	Ježíš	prochází	Jerichem,	Bartimaiovi	
zasvitne	naděje:	
„Smiluj	se	nade	mnou,	Synu	Davidův!“	
Okřikují	ho,	aby	mlčel,	ale	on	se	nedá	zviklat.	Nedal	si	svou	modlitbu	rozmluvit.	Hulákal,	dokud	ho	
Ježíš	neuslyšel.	
Ježíš	si	ho	předvolá	a	dává	mu	stejnou	otázku,	jako	bratřím	Hromovcům:	„Co	chceš,	abych	pro	tebe	
učinil?“	
	
Bartimaios	má	jediné	a	největší	přání:	„Pane,	ať	vidím!“	
Na	rozdíl	od	třetího	a	čtvrtého	Ježíšova	učedníka	se	jemu	jeho	touha	splní!	Jeho	víra	ho	zachránila.	
Bartimaios	prohlédne,	a	Ježíš	získává	novou	duši	–	na	konci	čteme	úplně	nenápadně,	že	Bartimaios	
dál	šel	cestou	za	Ním.	
	
V	čem	tedy	byl	rozdíl?	Jak	byste	to	vyjádřili?	
Co	chcete,	abych	pro	vás	učinil?	Otázka	úplně	stejná,	ale	výsledek	úplně	jiný.	
Proč	Ježíš	vyslyšel	prosbu	slepce	a	ne	svých	kamarádů?	
Podstatou	je	obsah	jejich	proseb.	
Bartimaios	prosil	z	hloubi	zoufalství.	Zebedeovci	mluvili	z	výše	pýchy...	
Bůh	pomáhá	poníženým	–	platí	tady	to	„první	budou	poslední	a	poslední	první...“	
		
Zkusme	si	tedy	jen	tak	představit,	že	bychom	potkali	Pána	Ježíše,	jak	na	svém	oslátku	projíždí	
Krnovem.	A	že	by	nám	položil	stejnou	otázku:	„Co	chcete,	abych	pro	vás	učinil?“	
	
Jak	bychom	Jej	přivítali?	Co	bychom	od	něj	žádali?	
Oslovili	bychom	Jej	jako	toho,	kdo	nás	má	povýšit,	kdo	z	nás	má	udělat	Někoho	s	velkým	N?	
Nebo	bychom	se	na	něj	obraceli	jako	ti,	kdo	potřebují	pomoc,	případně	jako	přímluvci	druhých,	
kteří	potřebují	službu	a	vysvobození?	
	
Pane	Ježíši	Kriste,	děkujeme	Ti	za	to,	že	vyslýcháš	modlitbu	srdce	ztrápeného	a	zkroušeného.	A	
děkujeme	Ti	i	za	to,	že	modlitbu	srdce	nafoukaného	a	povýšeného	se	naopak	necháváš	bez	
odpovědi.	
Pane,	chceme	Tě	vždy	následovat	ve	Tvé	pokoře	a	službě	druhým,	a	prosíme	Tě,	abys	nás	
ochraňoval	před	každou	pýchou	a	pohrdavostí.	
AMEN	


